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 سفری به د نیا ی عشق و تنها یی د ر میا نسا لی

در طول تاریخ سینما ما چند فیلم شاهکار ساخته می شود که یک 
بازیگر شانس حضور در آن را داشــته باشد؟ با این حساب اگر یک 
بازیگر در ســینمای ما، یک بار در فیلمی درخشان و شاهکار بازی 
کرد، نه خودش و نه مخاطب نباید این توقع را داشــته باشند که 
همیشه و همه کارهای او در همان ســطح باشند. باید ظرفیت هر 
عرصه ای را نگاه کرد که تا چه حد اســت و بعد در مورد محصولات 
آن قضاوت کرد. سینمای امروز ما همین که هر ده سال یک بار دو یا 
سه فیلم عالی و قابل دفاع تولید کند، جای شکرش باقی است. اما 
اگر می خواهیم هر سال شاهد فیلم های درخشان و بازی های خوب 
و درخشان باشیم، ابتدا باید زیرســاخت های اقتصادی، حمایتی، 
تجربی و دانشــی آن را فراهم کنیم. انحصارگرایــی را تمام کنیم، 
از حجم ممیزی ها کم کنیم و آزادی عمل بیشــتری به فعالان در 
این حوزه و در همــه زمینه ها بدهیم تا شــاهد اتفاقات بزرگ تر و 

درخشان تر باشیم.

برگردیم به فیلم سینمایی »ترک عمیق«. لطفاً از چالش ها 
و جذابیت های بازی در این فیلم بگویید.

در »ترک عمیق«، من نقش مامور پلیسی را بازی می کنم که وارد 
خانه یک پیرمرد و پیرزن شده و با داستانی تاریک در گذشته آن ها 
روبرو می شود. داستانی که از سر اتفاق شاید ارتباطی هم به زندگی 
شخصی خود این پلیس داشته باشد. نگاه من به این نقش در ابتدا 
ساختن و بازی پلیسی بود که ممکن است هر روز در کوچه و خیابان 
ببینیم. در جهان ما هیچ انسانی نه سفید مطلق است نه سیاه مطلق! 
همه خاکستری هستیم، حالا بعضی ها خاکستری روشن و بعضی ها 
خاکســتری تیره. در رابطه با افراد در هر صنف و هر شغل نیز این 
مسئله صدق می کند. اما طی جلساتی که با زرین کوب داشتم، قرار 
بر این شد که پلیس این فیلم، پلیسی باشد که ایده آل ذهنی آقای 
زرین کوب است و البته خود من هم دوست دارم همیشه پلیس را با 
چنین ویژگی هایی ببینم. قضاوت را به عهده مخاطبان می گذارم و 

امیدوارم که فیلم را دوست داشته باشند.

کار کردن با زرین کوب چگونه بود؟
تجربه همکاری با زرین کوب برای من جذاب بود. او دیسیپلین 
خاصی سر صحنه دارد و دوست دارد همه چیز مطابق تصویر ذهنی 
که ساخته پیاده سازی شود. البته نه به این معنی که دست بازیگر را 
ببندد. نه! اصلًا! اما می خواهد همه چیز در مسیری که طراحی کرده 
است قرار بگیرد و از آن خارج نشود! شخصاً به عنوان بازیگر از اینکه 
می بینم کسی با دانش و درایت تمام اکت های من را چک می کند 
و حواسش به آنچه شکل می گیرد هست، بسیار لذت می برم. چون 
اطمینان حاصل می کنم که می دانــد دقیقاً چه چیزی می خواهد. 
به همین خاطر برای من تجربه همکاری با آرمان زرین کوب بسیار 

لذت بخش بود و امیدوارم مجدداً تکرار شود.

فکر می کنید این فیلم  در جشنواره چه بازخوردی پیدا می کند؟
واقعاً در این باره نمی توانم پیشگویی کنم. فقط امیدوارم که مردم 

فیلم را دوست داشته باشند و در نگاهشان فیلمی شریف باشد.

صحبت پایانی
سینما، تلویزیون، تئاتر و پلتفرم های شــبکه نمایش خانگی و 
محصولات آن ها برای همه مردم جامعه اســت. همه باید به سهم 
خودشان دست پیدا کنند. مخاطب باید محصولی که دوست دارد 
را ببیند نه محصولی که به او تحمیل می شود! به عنوان مثال ببینید 
این روزها چه اندازه تمرکز در ساخت کارهای کمدی و طنز بالاست و 
به ژانرها و گونه های دیگر کمتر پرداخته می شود. به طوری که مردم 
هم کم کم دارند از این تکرار خسته می شوند و با ساختن کلیپ در 
فضای مجازی این تکرارها را مسخره می کنند! شکستن این فضای 
تک بعدی می تواند نتایج بهتری داشته باشد. به شرطی که پیش از 
آن از انحصارطلبی دست برداریم و نخواهیم فقط با دوستان مان کار 
کنیم! امروزه، همکاران زیادی از ما با شایستگی های فراوان و حتی 
کسوت بسیار زیاد، خانه نشین هستند و در سکوت و افسردگی به سر 
می برند. جمله معروفی هســت که می گوید خوشبختی مثل تلفن 
است! اگر دیگران نداشته باشند، برای تو فایده ای ندارد! نام نمی برم 
ولی شنیده ام که یکی از کارگردانان نسبتاً قدیمی ما به علت بیکاری 
این روزها در مترو دست فروشی می کند! و این در حالی است که مردم 
فکر می کنند هر کس که در سینما فعالیت می کند اوضاع مالی بسیار 
خوبی دارد! امیدوارم زیاده خواهی و انحصارطلبی را کنار بگذاریم تا 
فرصت کار کردن برای اکثریت همکاران مان فراهم شود. امیدوارم 

این روزها هوای یکدیگر را داشته باشیم.

سینما شد و با  فیلم سینمایی»شهر زیبا« به شهرت رسید. وی اخیراً 
در فیلم ســینمایی »ترک عمیق« به کارگردانی آرمان زرین کوب 
به ایفای نقش پرداخته اســت. در این مصاحبــه، انصاری از دلایل 
کم کاری اخیر خود در سینما و چالش های بازی در  فیلم سینمایی 
»ترک عمیق« صحبت می کند. او همچنیــن در این گفت وگو به 
نگرانی هایش درباره انحصارگرایی در صنعت ســینما و از وضعیت 

هنرمندان خانه نشین می گوید. 

چه شد که بازی در فیلم ســینمایی »ترک عمیق« را 
پذیرفتید؟

تا قبل از همــکاری با آرمــان زرین کوب، او را فقــط در قامت 
یک تهیه کننده سرشــناس با آثار مطــرح و پرمخاطب تلویزیونی 
می شناختم، اما بعد از دعوت به کار از سوی ایشان متوجه شدم که 
تجربه کارگردانی هم داشته اند. در صحبت های اولیه با هم تبادل نظر 
کردیم و در همان جلسه اول با شنیدن صحبت های ایشان در مورد 
کار و کلًا سینما، به دانش و توانایی ایشان در زمینه فیلمسازی پی 
بردم و برای حضور در این کار با قوت قلب حاصل  شده از گفت وگویی 
که کردیم و شنیدن نام آقای رضا بابک و خانم گلچهره سجادیه در 
ترکیب بازیگران )که هر دو از اساتید خوب در حوزه بازیگری هستند( 

راغب شدم تا در این فیلم حضور داشته باشم.

از دلیل کم کاری تان بگویید. شــما در آثار درخشانی 
همچون فیلم سینمایی »شهر زیبا« هنرنمایی کردید، اما 

بعد از آن آهسته تر حرکت کردید؟
از سال 1401 تا به امروز پیشنهادات تلویزیونی زیادی داشته ام 
اما نپذیرفتم. چرا که فیلمنامه و کلیت آثار پیشنهاد شده در راستای 
مسیر فکری و باورهای من نبود و به همین دلیل ترجیح دادم که کار 
نکنم. سال 140۲ قرار بود یک سریال مجدداً برای آقای زرین کوب 
در پلتفرم های نمایش خانگی بازی کنم که متاسفانه به دلایل مختلف 
آن پروژه به سرانجام نرسید و ساخت آن کنسل شد. اما به طور کلی 
می توانم دو علت مهم را در این باره به شما بگویم: اول کم شدن حجم 
تولیدات باکیفیت و آبرومند در سینما، تلویزیون و تئاتر در چند سال 
اخیر و دوم وسواس و ایده آل گرایی خودم، که هم خوب است و هم 
بد. خوب است از این جهت که ســعی می کنم تا جایی که در توانم 
هست به سراغ کارهایی که بی کیفیت هستند و یا مخالف باورهای 
شخصی من است نروم و آن ها را انجام ندهم. و بد است از این بابت 
که در شرایط کنونی این نوع نگاه خریدار چندانی ندارد و تبعات آن 
کم کاری و دست و پنجه نرم کردن با مسائل و مشکلات مالی حاصل 
از کم کاری اســت. که همین دلیل دوم باعث می شود گاهی تن به 
بازی در کارهایی بدهید که باب میل و سلیقه تان نیست تا بتوانید از 
پس مشکلات زندگی و شرایط بد اقتصادی برآیید. در واقع با اوضاع 
اقتصادی اســفناک امروز در جامعه و ضعف های موجود در حوزه 
فرهنگ و هنر، زیاد پافشاری کردن بر ایده آل های هنری و اصرار به 
رعایت همه استانداردها مساوی است با خانه نشینی و از بین رفتن 
عمر و توانایی های یک هنرمند. من تا امروز سعی کرده ام تا جایی که 
می توانم در کارهایی که فکر می کنم انجام دادنشان درست نیست، 
حضور نداشته باشم. اما گاهی اوقات جبر شرایط و زندگی آنچنان 
زیاد بوده که نتوانسته ام به تصمیمم پایبند بمانم و مجبور شده ام به 

کار کم کیفیت تن بدهم.

در واقع شما معتقدید که بعد از بازی در فیلم سینمایی 
»شهر زیبا«، اثر درخشانی به شما پیشنهاد نشده است؟

اساســاً به علت ســاختار خاص ســینمای ما، تعداد کثیری از 
بازیگران حتی صاحب نام، انتخاب گر نیستند، بلکه انتخاب می شوند! 
حالا اینکه عده ای از همکاران محترم بنده مدعی هستند که سالانه 
چندین پیشنهاد عالی به آن ها می شود و آن ها نمی پذیرند، بیشتر 
یک شوآف و بازارگرمی کودکانه اســت. همه ما در همین جامعه 
و در همین ســینما و تلویزیون و تئاتر مشــغول به کار هستیم و 
می دانیم و می بینیم که اوضاع چگونه اســت. البته هستند عده ای 
که انتخاب گر هســتند اما شــاید کمتر از ۲ درصد باشند! آن هم 
به چندین علت: شهرت و قدرت بســیار زیاد، حمایت های پنهان 
و حضور در دایــره انحصاری بوجود آمده در این چند ســال اخیر 
توسط عده ای از همکاران، به ویژه در پلتفرم ها که فرصت حضور و 
فعالیت در کارهایشان را به همه نمی دهند و افراد را به نوعی به دو 
دسته »خودی« و »غیرخودی« تقسیم کرده اند. به ترکیب تقریباً 
ثابت بازیگران سریال ها و رئالیتی شوهای ساخته  شده در پلتفرم ها 
نگاهی بیندازید. همه چیز مثل روز روشن است. برای اینکه از سوال 
شما دور نشوم این را هم بگویم که »شهر زیبا« یک استثنا بود. مگر 

برایم بسیار مهم هستند. به همین خاطر بازیگرانی را انتخاب کردم که 
توانمند باشند تا بتوانند کاراکترهایی که طراحی کردم را به خوبی به 
حرکت درآورند و از پس بــازی در این نقش ها برآیند. در این فیلم با 
بازیگران زیادی صحبت کردم که اغلب شان راغب بودند با هم همکاری 
کنیم. اما در نهایت، رضا بابک و گلچهره سجادیه برای نقش های اصلی 
فیلم انتخاب شدند که در بهترین شکل ممکن، نقش ها را باورپذیر 

کردند. 

روند پیش تولید و تمرین با بازیگران چگونه پیش رفت؟
بیشتر سعی کردیم که با هم گفت وگو و تعامل کنیم تا بازیگران به 
درک از شخصیت برسند. البته که تمرین نیز انجام دادیم اما بیشتر در 
صحنه تمرین کردیم، چراکه گفت وگوهایی که در پیش تولید انجام 
داده بودیم کافی بود و بازیگران نسبت به فیلمنامه و کاراکتر آگاهی 
داشتند. اما با توجه به اینکه فیلم »ترک عمیق« یک فیلم آپارتمانی 
اســت، با عوامل فیلم همچون فیلمبردار کار یک ماه قبل از شروع 
تولید در لوکیشن صحبت می کردیم و دکوپاژها را مرور می کردیم تا 

نسبت به انتظارات یکدیگر آگاهی یابیم.

دکوپاژ را در پیش تولید طراحی کردید یا در حین انجام 
ضبط دکوپاژ انجام دادید؟

تاکنون دکوپاژهای تمام آثارم را در ســر صحنه انجام داده ام. به 
نظرم بر مبنای شرایط، دکوپاژها متغیر است و بهتر است که حین 

فیلمبرداری طراحی شود.

از جذابیت های ساخت این فیلم بگویید.
کار کردن با بازیگران نازنینی همچون رضا بابک، گلچهره سجادیه، 
بابک انصاری و همچنین عوامل حرفــه ای نظیر محمد آلادپوش، 
پیمان یزدانیان، شهرام خلج و... از بزرگ ترین جذابیت های ساخت 

این فیلم بود.

چشم اندازتان برای اکران عمومی چیست؟
بستگی به این دارد که بازخورد منتقدان، خبرنگاران و مخاطبان 
چگونه باشد. به هر حال فیلم ســینمایی »ترک عمیق« یک فیلم 
اجتماعی است، اما با توجه به شــرایط حاکم بر سینماهای کشور و 
افزایش اکران آثار کمدی، برنامه ریــزی برای اکران عمومی در این 
شرایط کنونی کمی سخت و پیچیده است. اما امیدوارم بازخوردها 

مثبت باشد تا بتوانیم هرچه زودتر برای اکران عمومی آماده شویم.

بنظر شما جایگاه سینمای اجتماعی امروزه چگونه است؟
سینمای اجتماعی امروزه در جایگاه خوبی قرار ندارد. اما امیدوارم 
که اکران آثار اجتماعی مانند دهه های گذشته بهتر شود و این موضوع 
هم از جانب دولت، ســینماداران، پخش کننــدگان و عموم مردم 
اهمیت ویژه ای داده شود. واقعیت این است که همه ما بخاطر علاقه 

زیاد به آثار اجتماعی فیلمساز شدیم.

برنامه ای برای ارسال به جشنواره های خارجی دارید؟
قطعا به فکرش هســتیم، برنامه هایی در نظر گرفته شــده که 

امیدوارم بعد از جشنواره فجر این امکان فراهم شود.

صحبت پایانی
بسیار خوشحالم که امروز با فیلم »ترک عمیق« در چهل و سومین 
جشنواره بین المللی فجر حضور دارم. از طرف دیگر، بسیار خشنودم 
که تعداد حضور فیلــم  اولی ها در این دوره از جشــنواره نکته حائز 
اهمیت این جشنواره است و طبق اخباری که شنیده ام، آثار شایسته  
و درخوری ارائه شده و قطعا برای تمام آثار زحمات زیادی کشیده 
شده اســت. ناگفته نماند که فیلم »ترک عمیق« نیز از این دسته 
فیلم هاست و برایش زحمات زیادی کشیده شده است. به هرحال 
امیدوارم که فیلم »ترک عمیق« در این جشنواره دیده شود و بازخورد 
خوبی به دست آورد. خصوصاً با توجه به اینکه این دوره از جشنواره 
با تدبیر و مدیریت آقای شاهسواری در مسیر حرفه ای پیش می رود، 
قطعا اتفاقات خوشــایندی رقم خواهد خورد. به همین دلیل، برای 
تمام دوستان و همکارانم آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم فیلم های 

تک تک آنها دیده شود.

بابک انصاری، بازیگر:
باید انحصارگرایی را تمام کنیم

بابک انصاری، بازیگر سینما و تلویزیون از سال 138۲ وارد عرصه 


